

General Conditions of Purchase of the Helmholtz -Zentrum für Umweltforschung GmbH – UFZ

(Helmholtz Centre for Environmental Research – UFZ) [Version dated 05/2022]

1. General

1.1 Unless otherwise agreed in writing between UFZ and the supplier (hereafter referred to as AN), the General Conditions of Purchase of the Helmholtz - Zentrum für Umweltforschung GmbH - UFZ apply to all supplies and services commissioned by UFZ. Supplementary, the General Terms of Contract for the Provision of Supplies and Services (VOL/B) as amended shall apply.

1.2 By submitting an offer, confirming an assignment and acceptance or execution of a purchase order, the AN acknowledges these General Conditions of Purchase of UFZ.

1.3 The AN's General Terms and Conditions or any conditions which differ from these General Conditions of Purchase of UFZ or those conditions in the purchase order of UFZ shall apply only if and to the extent that they have been expressly acknowledged by UFZ in writing. Otherwise the AN's General Terms and Conditions are excluded, even if the AN refers to it in its offer or in the contract confirmation.

1.4 The order number, reference and date of the letter from UFZ must be quoted in all correspondence (e.g. order confirmations, invoices, delivery notes, etc.).

1.5 As a public research institute, UFZ is subject to the principle of public sector self -insurance.

1.6 These General Conditions of Purchase of UFZ shall only apply to companies within the meaning of Section 14 BGB (German Civil Code), legal entities under public law, and special funds under public law.

2. Offer, purchase order

2.1 The UFZ is a public client. The contract shall be concluded in accordance with the applicable provisions of public procurement law by acceptance of an offer of the AN by the UFZ (purchase order). This order must be in writing.

2.2 Offers shall be submitted by the AN free of charge and in writing. In its offer, the AN shall adhere to the inquiry or the specification with regard to quantity, quality and design and, in the event of a deviation, shall expressly refer to this. If the AN has any reservations regarding the type of execution requested by the UFZ, he shall immediately notify the UFZ of this in writing.

2.3 Verbal agreements as well as amendments to the contract shall only be effective if they are confirmed in writing by the UFZ, Purchasing Department.

2.4. Unless agreed otherwise, the written form within the meaning of these General Conditions of Purchase of UFZ shall also be upheld if transmission is made in text form with an approved advanced electronic signature in accordance with the German Digital Signature Act, in electronic form (Section 126a BGB) or in text form (Section 126b BGB).

3. Prices

3.1 The agreed prices are fixed prices plus VAT and are understood to be free to the place of delivery or performance designated in the order, including packaging.

3.2 The UFZ shall comply with Regulation PR 30/53 on Prices in Public Contracts of 21.11.1953 as last amended with its annex, the Guidelines for Price Determination on the Basis of Cost Price (Leitsätze für die Preisermittlung auf Grund von Selbstkosten - LSP).

4. Obligations of the AN, contract execution

4.1 The AN ensures the careful, punctual and proper performance of the contract, in particular that the delivered goods are free of defects, that the stipulated specifications and other execution regulations of the UFZ are complied with in accordance with the latest state of the art, as well as the quantity, quality and expediency of the delivery with regard to material, construction and execution, and that any documents belonging to the delivery (drawings, plans, etc.) are enclosed. Technical parameters and framework data notified by the AN to UFZ shall be deemed to be the contractually agreed quality.

4.2 The AN warrants that all goods supplied to UFZ are under his ownership and that no other conflicting rights of third parties over them.

4.3 In the course of performing the contract, the AN undertakes to comply with any relevant statutory and/or official regulations and requirements. The delivery or services must comply with the applicable safety, occupational health and safety, accident prevention and other regulations as well as relevant standards (DIN, VDE). Any safety measures and protective facilities required by such regulations must be provided by the AN within the agreed price.

4.4 The AN undertakes to enclose the corresponding, current DIN safety data sheets as well as a framework analysis with its deliveries that are subject to the Ordinance on Hazardous Substances.

4.5 The AN shall take back all types of packaging free of charge.

5. Delivery and performance time/delay

5.1 The agreed delivery and performance dates shall be binding. Once the delivery or service date has passed, the AN shall be in default without any requirement for a reminder. The receipt of defect -free goods at the place of delivery or the acceptance of the service by the UFZ shall be decisive for compliance with the delivery or service dates (cf. Section 10).

5.2 If circumstances occur or become apparent according to which the agreed delivery or performance time cannot be met, the AN shall notify UFZ thereof in writing without delay. He shall state the reasons and the presumed duration of the delay. An adjustment of the delivery time can only be made by the Purchasing Department of UFZ in writing. Acceptance of the delayed delivery or service shall not imply a waiver of any claims to specific performance, compensation claims or other claims.

6. Subcontracts

The AN shall perform all contractual obligations itself. The AN is not entitled to have the services owed performed by third parties (e.g. subcontractors) without the prior written consent of UFZ. Consent shall only be granted on condition that the AN ensures to be able to fulfill his obligations under the existing contract without restriction, also with regard to the tasks assigned to third parties.

7. Right to information and inspection

UFZ and its agents or representatives shall be entitled to obtain information from the AN regarding the contractual performance of the delivery, to participate in internal audits or to carry out inspections themselves. Any costs for repeat inspections by UFZ due to defects detected in previous inspections shall be borne in full by the AN. Any checks do not release the AN from its liability for material defects and general liability.

8. Contractual amendments, assignment of claims

8.1 UFZ may subsequently request modifications or changes to the agreed condition of the goods to be supplied or services to be rendered in the course of the AN's technical capabilities. Changes and their effects on prices, delivery time or other conditions must be made in writing.

8.2 The AN may only assign claims against UFZ with legally binding effect with the prior written consent of the UFZ.

9. Shipping and customs, export control

9.1 A dispatch note must be sent to UFZ in good time before the goods are dispatched. To each individual delivery an original dispatch note shall be attached. For deliveries from customs foreign countries, the AN shall liaise with UFZ ahead of time regarding customs and import procedures.

9.2 Unless otherwise agreed, for all import transactions (imports), the condition "delivered named place unloaded" (DPU according to INCOTERMS 2020) is agreed.

- 9.3 The AN shall comply with the requirements of the applicable national and international export, customs and foreign trade law and procure the necessary export licenses, unless the applicable foreign trade law requires not the AN but UFZ or a third party to apply for the export licenses. Furthermore, the AN shall provide UFZ in writing with all data required for this purpose for all goods to be delivered promptly after the order/contract has been concluded, in particular
- the "Export Control Classification Number" (ECCN) according to the "U.S. Commerce Control List", if the product is subject to the "U.S. Export Administration Regulations";
 - all applicable export list numbers (e.g. according to EC Dual -Use Regulation);
 - the statistical commodity code according to the current commodity classification of foreign trade statistics and the HS ("Harmonized System") code;
 - the country of origin.
- Depending on the nature of the goods, further customs - relevant forms may be necessary, which, if required by UFZ, must be obtained by the AN.
- 9.4 The conclusion and execution of the contract are subject to admissibility under export control law. In case of doubt regarding the admissibility under export control law, UFZ shall contact the competent authorities for the purpose of obtaining a zero notice or other information without being liable for damages for any delays resulting therefrom.
- 10. Transfer of risk, acceptance**
- 10.1 Delivery shall be deemed to have taken place upon receipt of the goods at the agreed place of delivery. If no further services have been agreed (assembly, installation services, etc.), the risk of accidental loss or accidental deterioration shall pass to UFZ upon proper handover of the goods at the place of delivery. If additional services beyond the delivery itself have been agreed, the risk shall not pass until UFZ has accepted the delivery/service.
- 10.2 Acceptance by UFZ may take place only following the complete and deficit -free delivery of goods or service provision by the AN. Partial acceptance shall be permissible only if this has been agreed separately. Acceptance must be made in writing.
- 10.3 If a trial run has been agreed, acceptance shall be confirmed after a faultless trial run by means of a joint acceptance protocol submitted by the AN. In the acceptance protocol, the properties, parameters and/or components necessary for faultless operation or the agreed mode of operation shall be considered.
- 10.4 All documents required for acceptance, operation, maintenance and repair (test reports, tools, drawings, plans, operating instructions, etc.) shall be supplied by the AN free of charge.
- 11. Ownership**
- 11.1 Any component parts or materials provided by UFZ shall remain the property of UFZ. They shall be marked as such by the AN and stored separately, designated, carefully stored and managed and insured against damage to a reasonable extent. If material orders are processed, it is agreed that UFZ is the manufacturer within the meaning of Section 950 paragraph 1 BGB. The AN shall hold property of UFZ in safe custody free of charge.
- 11.2 Property and intangible rights over documents (illustrations, drawings, calculations, etc.) belonging to UFZ and entrusted to the AN shall remain with UFZ. Documents belonging to UFZ may be used only for the purposes laid down in the framework of the contract and may not be passed on to third parties. Upon request, these documents, copies and duplications thereof must be immediately destroyed or returned to UFZ. In the event of any infringements concerning the obligation to return or destruction, the AN shall be liable for the entire damage resulting from infringement.
- 12. Invoice and payment**
- 12.1 Invoices must comply with the relevant legal requirements and must always be submitted to invoice@ufz.de in electronic form in accordance with Section 3 (1) and (3) ERechV - ZUGFeRD or Xinvoice format, see <https://www.ufz.de/index.php?en=48281>. VAT must be listed separately. Invoices not properly submitted shall be regarded as not having been issued and shall not give rise to any default under Section 286 BGB.
- 12.2 Payments shall be made within 30 days of receipt of a properly issued invoice in accordance with Sections 12.1 and 1.4 of this General Conditions of Purchase of UFZ. Any separately agreed payment and discount periods shall also only commence upon receipt of a proper invoice. If there are any delays in invoice processing as a result of the order number of UFZ not being stated or being stated incompletely, the corresponding payment periods shall be extended by the period of the delay. Payment shall be deemed to have been made upon receipt of the transfer order by the executing financial institution of UFZ. The payment does not confirm the fulfillment of the contractual obligations of the AN.
- 12.3 Advance payments shall only be made if agreed in writing and secured by a directly enforceable bank guarantee.
- 12.4 Claims referring to compensation for work shall only become due after acceptance.
- 13. Liability for defects**
- 13.1 The AN shall be liable for material defects and defects of title in accordance with the statutory provisions. UFZ will notify the AN of any defects in writing. UFZ shall be entitled to demand at its discretion that the AN either rectify the defect or deliver a new item. Deviating regulations require a written agreement.
- 13.2 The costs to be borne by the AN for remedying faults and defects shall also cover expenditure for packaging, freight and transport, the time taken for dismantling and installing and travel costs.
- 13.3 For spare parts supplied and improvement work, the quality agreed for the original parts shall apply. For these parts UFZ has the rights laid down on Section 437 BGB. The statutory limitation period for claims for defects shall begin anew after new delivery or determination of the rectification of defects by UFZ.
- 13.4 The statutory limitation of claims for faults and defects shall be extended upon receipt of the written notification of the defect by the AN to the period during which the goods supplied or services rendered are not in the contractually agreed conditions.
- 14. Liability**
- 14.1 UFZ excludes its liability for breaches of duty based on slight or medium negligence, provided that the breaches of duty do not relate to material contractual obligations, damages arising from injury to life, body or health or guarantees or claims under the Product Liability Act. The same shall apply to breaches of duty by any vicarious agents of UFZ. The liability of UFZ for lost profit/loss of production or financial losses as well as the liability for indirect damages are excluded. Furthermore, liability shall be limited to the damage that is typically to be expected in transactions of this kind.
- 14.2 The AN ensures that the execution of the contract or the delivery and use of the goods supplied or service rendered will not infringe any industrial property rights of third parties. The AN shall indemnify and hold harmless UFZ against any third -party claims arising as a result of any infringements of industrial property rights. In the event of claims for damages by third parties, the AN shall have the right to prove that he is not responsible for the infringement of property rights.
- 15. Rights to the work product, rights of use**
- The work results shall be property of UFZ and shall be available to UFZ for unrestricted use. All work results, whether or not they are protected by copyright, shall be made available to UFZ by the AN on the agreed delivery date. Insofar as the work results or parts thereof are protected by copyright, UFZ shall be granted an irrevocable, royalty -free, exclusive, transferable right to reproduce, distribute, process and otherwise use and exploit such work results. If the possibility of inventions arising within the

the scope of an order exists, UFZ must be informed of this in writing without delay. In all other respects, the Gesetz über Arbeitnehmererfindungen (ArbnErfG) shall apply.

16. Advertising material

The AN may only refer to business connections with UFZ in advertising material with prior consent of UFZ.

17. Termination and withdrawal

17.1 Without prejudice to other rights of termination and withdrawal, UFZ shall be entitled to terminate the contract with immediate effect or to withdraw from it if conduct occurs on part of the AN which would result in his exclusion from competition pursuant to Sections 123, 124 des Gesetzes gegen Wettbewerbsbeschränkungen (GWB). Furthermore, UFZ shall be entitled to terminate the contract for good cause or to withdraw from the contract if insolvency proceedings or comparable legal proceedings are instituted against the AN or if the AN discontinues its services not only temporarily.

17.2 Furthermore, UFZ shall be entitled to withdraw from the contract or to terminate with immediate effect if the AN or its subcontractor breaches any obligations under Section 9 of this General Conditions of Purchase of UFZ.

17.3 The right of UFZ to demand compensation from the AN for the resulting damage in addition to the withdrawal or termination in accordance with Sections 17.1 and 17.2 shall remain unaffected.

18. Place of execution and jurisdiction

The place of execution for the AN shall be the UFZ business headquarters in Leipzig, Germany, or any other place of use designated by the UFZ. Place of jurisdiction is Leipzig, Germany.

19. Final provisions

19.1 The law of the Federal Republic of Germany shall apply. The UN Convention on Contracts for the International Sale of Goods (CISG) is excluded.

19.2 In the event that individual provisions of these General Conditions of Purchase are invalid, the remaining provisions shall not be affected.

Allgemeine Einkaufsbedingungen des Helmholtz -Zentrums für Umweltforschung GmbH – UFZ

[Stand 05/2022]

1. Allgemeines

- 1.1 Die Allgemeinen Einkaufsbedingungen des Helmholtz - Zentrums für Umweltforschung GmbH – UFZ (UFZ) gelten für alle vom UFZ in Auftrag gegebenen Lieferungen und Leistungen, soweit nicht zwischen dem UFZ und dem Auftragnehmer (AN) schriftlich etwas anderes vereinbart wird. Darüber hinaus finden die Allgemeinen Vertragsbedingungen für die Ausführung von Leistungen (VOL/B) in ihrer jeweils gültigen Fassung Anwendung.
- 1.2 Der AN erkennt diese Einkaufsbedingungen des UFZ durch die Abgabe eines Angebotes, durch Auftragsbestätigung, durch Annahme oder Ausführung einer Bestellung an.
- 1.3 Allgemeine Geschäftsbedingungen des AN und vom Bestellschreiben des UFZ oder diesen Einkaufsbedingungen abweichende Bedingungen gelten nur, wenn und soweit sie vom UFZ ausdrücklich schriftlich anerkannt worden sind. Dies gilt auch dann, wenn der AN im Angebot oder in der Auftragsbestätigung auf seine allgemeinen Geschäftsbedingungen verweist.
- 1.4 In jeglicher Korrespondenz (z.B. Auftragsbestätigungen, Rechnungen, Lieferscheine etc.) sind Bestellnummer und Datum der Schreiben des UFZ anzugeben.
- 1.5 Das UFZ unterliegt als öffentliche Forschungseinrichtung dem Selbstversicherungsprinzip der öffentlichen Hand.
- 1.6 Diese Einkaufsbedingungen gelten nur, wenn der AN Unternehmer (§ 14 BGB), eine juristische Person des öffentlichen Rechts oder ein öffentlich -rechtliches Sondervermögen ist.

2. Angebot, Bestellung

- 2.1 Das UFZ ist öffentlicher Auftraggeber. Der Vertragsschluss erfolgt nach den geltenden vergaberechtlichen Bestimmungen durch Annahme eines Angebotes des AN durch das UFZ in Form einer Bestellung (Bestellung). Diese Bestellung bedarf der Schriftform.
- 2.2 Das Angebot ist durch den AN kostenfrei und schriftlich abzugeben. Der AN hat sich im Angebot bezüglich Menge, Beschaffenheit und Ausführung an die Anfrage oder an die Spezifikation zu halten und im Falle einer Abweichung ausdrücklich auf diese hinzuweisen. Hat der AN Bedenken gegen die vom UFZ gewünschte Art der Ausführung, so hat er dies dem UFZ unverzüglich schriftlich anzuzeigen.
- 2.3 Mündliche Vereinbarungen sowie Vertragsänderungen sind nur wirksam, wenn sie von der Abteilung Einkauf des UFZ schriftlich bestätigt werden.
- 2.4. Die Schriftform i.S. dieser Allgemeinen Einkaufs - bedingungen ist – soweit nicht abweichend vereinbart – auch dann gewahrt, wenn eine Übermittlung in Textform mit zugelassener fortgeschrittener elektronischer Signatur nach dem Signaturgesetz, in elektronischer Form (§ 126a BGB) oder in Textform (§ 126b BGB) erfolgt.

3. Preise

- 3.1 Die vereinbarten Preise sind Festpreise zzgl. Umsatzsteuer und verstehen sich frei der im Auftrag bezeichneten Liefer - bzw. Leistungsstelle einschließlich Verpackung.
- 3.2 Das UFZ hat die Verordnung PR 30/53 über die Preise bei öffentlichen Aufträgen vom 21.11.1953 in der jeweils gültigen Fassung mit ihrer Anlage, den Leitsätzen für die Preisermittlung auf Grund von Selbstkosten (LSP), zu beachten.

4. Pflichten des AN, Vertragsausführung

- 4.1 Der AN sichert die sorgfältige, pünktliche und sachgemäße Erfüllung des Vertrages zu, insbesondere, dass die gelieferten Waren frei von Mängeln sind, die festgelegten Spezifikationen und sonstigen Ausführungsvorschriften des UFZ entsprechend dem neusten Stand von der Technik, sowie die Menge, Güte und Zweckmäßigkeit der Lieferung hinsichtlich Material, Konstruktion und Ausführung eingehalten werden und etwaig zur Lieferung gehörenden Unterlagen (Zeichnungen, Pläne u. ä.) beiliegen. Vom AN dem UFZ mitgeteilte technische Parameter und Rahmendaten gelten als vertraglich vereinbarte Beschaffenheit.

- 4.2 Der AN sichert zu, dass alle dem UFZ von ihm angelieferten Gegenstände in seinem Eigentum stehen und keine anderweitigen Rechte Dritter entgegenstehen.
- 4.3 Der AN verpflichtet sich, bei Erfüllung des Vertrags ggf. einschlägige gesetzliche und/oder behördliche Vorschriften und Auflagen einzuhalten. Die Lieferung oder Leistung muss den geltenden Sicherheits -, Arbeitsschutz - , Unfallverhütungs - und sonstigen Vorschriften sowie einschlägigen Normen (DIN, VDE) entsprechen. Nach solchen Vorschriften erforderliche Schutzvorrichtungen hat der AN innerhalb des vereinbarten Preises mitzuliefern.

- 4.4 Der AN verpflichtet sich, seinen unter die Gefahrstoffverordnung in der jeweils gültigen Fassung fallenden Lieferungen die entsprechenden, aktuellen DIN - Sicherheitsdatenblätter sowie eine Rahmenanalyse beizufügen.

- 4.5 Der AN ist verpflichtet, alle Arten von Verpackungen kostenfrei zurückzunehmen.

5. Liefer - und Leistungszeit/Verzug

- 5.1 Vereinbarte Liefer - und Leistungstermine sind verbindlich. Der AN gerät nach Ablauf der Liefer - oder Leistungszeit in Verzug, ohne dass es einer Mahnung bedarf. Maßgebend für die Einhaltung der Liefer - oder Leistungstermine ist der Eingang mangelfreier Ware bei der vom UFZ genannten Lieferstelle oder die Abnahme der Leistung durch das UFZ (vgl. Ziff. 10).
- 5.2 Wenn Umstände eintreten oder erkennbar werden, wonach die vereinbarte Liefer - oder Leistungszeit nicht eingehalten werden kann, so hat der AN dies dem UFZ unter Angabe der Gründe und der mutmaßlichen Dauer unverzüglich schriftlich anzuzeigen. Eine Anpassung der Lieferzeit kann nur durch das UFZ, Abteilung Einkauf in schriftlicher Form erfolgen. Die Annahme der verspäteten Lieferung oder Leistung bedeutet keinen Verzicht auf Erfüllungs -, Schadensersatz - oder sonstige Ansprüche.

6. Unteraufträge

Der AN hat alle vertraglichen Pflichten selbst zu erbringen. Er ist ohne die vorherige schriftliche Zustimmung des UFZ nicht berechtigt, die geschuldeten Leistungen durch Dritte (z.B. Unterauftragnehmer*innen) erbringen zu lassen. Die Einwilligung wird nur unter der Bedingung erteilt, dass der AN sicherstellt, dass er seinen Pflichten aus dem bestehenden Auftrag auch hinsichtlich der an Dritte übertragenen Aufgaben uneingeschränkt nachkommen kann.

7. Unterrichtungs - und Prüfungsrecht

Das UFZ und von ihm Beauftragte sind berechtigt, sich beim AN über eine vertragsgemäße Ausführung der Lieferung zu unterrichten, an werkseigenen Prüfungen teilzunehmen oder Prüfungen selbst vorzunehmen. Kosten für Wiederholungsprüfungen durch das UFZ aufgrund in vorherigen Prüfungen festgestellter Mängel, gehen in vollem Umfang zu Lasten des AN. Etwaige Prüfungen entbinden den AN nicht von seiner Sachmängelhaftung und allgemeinen Haftung.

8. Vertragsänderung, Forderungsabtretung

- 8.1 Das UFZ kann nachträglich Änderungen in der Beschaffenheit der Lieferung oder Leistung im Rahmen der technischen Leistungsfähigkeit des AN verlangen. Änderungen und deren Auswirkungen auf Preise, Lieferzeit oder sonstige Konditionen bedürfen der Schriftform.

- 8.2 Der AN kann Forderungen gegen das UFZ nur mit dessen vorheriger schriftlicher Zustimmung rechtswirksam abtreten.

9. Versand und Zoll, Exportkontrolle

- 9.1 Dem UFZ ist rechtzeitig vor Versand der Waren eine Versandanzeige zuzusenden. Der Lieferung ist ein Originallieferschein beizufügen. Bei Lieferungen aus dem Zollaussland hat sich der AN rechtzeitig mit dem UFZ wegen der Zoll - und Einfuhrabwicklung in Verbindung zu setzen.
- 9.2 Bei allen Einfuhrgeschäften (Importe) ist soweit nicht abweichend vereinbart die Bedingung „geliefert benannter Ort entladen“ (DPU gem. INCOTERMS 2020) vereinbart.

- 9.3 Der AN hat alle geltenden Anforderungen des anwendbaren nationalen und internationalen Ausfuhr-, Zoll- und Außenwirtschaftsrechts zu erfüllen und die erforderlichen Ausfuhrgenehmigungen zu beschaffen, es sei denn, dass nach dem anwendbaren Außenwirtschaftsrecht nicht der AN, sondern das UFZ oder ein Dritter verpflichtet ist, die Ausfuhrgenehmigungen zu beantragen. Der AN hat dem UFZ ferner für alle zu liefernden Waren zeitnah nach der Bestellung/Vertragsschluss schriftlich sämtliche hierfür notwendigen Daten bereitzustellen, insbesondere
- die "Export Control Classification Number" (ECCN) gemäß der „U.S. Commerce Control List“, sofern das Produkt den „U.S. Export Administration Regulations“ unterliegt;
 - alle anwendbaren Ausfuhrlistennummern (z.B. gemäß EG -Dual -Use -Verordnung);
 - die statistische Warennummer gemäß der aktuellen Wareneinteilung der Außenhandelsstatistiken und den HS („Harmonized System“) Code;
 - das Ursprungsland.
- Je nach Beschaffenheit der Ware können weitere zollrelevante Formulare notwendig sein, die, sofern vom UFZ gefordert, seitens des AN zu beschaffen sind
- 9.4 Der Abschluss und die Durchführung des Auftrags stehen unter dem Vorbehalt der exportkontrollrechtlichen Zulässigkeit. Bei Zweifeln hinsichtlich der exportkontrollrechtlichen Zulässigkeit wird sich das UFZ zwecks Einholung eines Nullbescheids oder einer anderen Auskunft an die zuständigen Behörden wenden, ohne für daraus entstehende Verzögerungen schadensersatzpflichtig zu sein.
- 10. Gefahrübergang, Abnahme**
- 10.1 Die Lieferung gilt mit Eingang der Ware an der vereinbarten Lieferstelle als erfolgt. Sind keine weiteren Leistungen vereinbart (Aufbau-, Installationsleistungen etc.), geht mit ordnungsgemäßer Übergabe der Ware an der Lieferstelle die Gefahr des zufälligen Untergangs bzw. der zufälligen Verschlechterung auf das UFZ über. Sind über die reine Lieferung hinaus weitere Leistungen vereinbart, erfolgt der Gefahrübergang erst nach Abnahme der Lieferung/Leistung durch das UFZ.
- 10.2 Die Abnahme durch das UFZ kann erst nach vollständiger und mangelfreier Lieferung oder Leistungserbringung seitens des AN erfolgen. Teilabnahmen sind nur zulässig, wenn sie gesondert vereinbart werden. Die Abnahme bedarf der Schriftform.
- 10.3 Ist ein Probetrieb vorgesehen, so wird die Abnahme nach einwandfreiem Probelauf durch ein gemeinsames Abnahmeprotokoll, welches vom AN vorgelegt wird, festgestellt. Im Abnahmeprotokolle sind die zum einwandfreien Betrieb oder der vereinbarten Funktionsweise notwendige Eigenschaften, Parameter und oder Komponenten zu betrachten.
- 10.4 Alle für Abnahme, Betrieb, Wartung und Reparatur erforderlichen Unterlagen (Prüfprotokolle, Werkzeuge, Zeichnungen, Pläne, Bedienungsanweisungen u. ä.) hat der AN kostenfrei mitzuliefern.
- 11. Eigentumsverhältnisse**
- 11.1 Vom UFZ zur Verfügung gestellte Einzelteile oder Materialien bleiben Eigentum des UFZ. Sie sind vom AN als solche zu kennzeichnen und getrennt zu lagern, zu bezeichnen, sorgfältig zu verwahren und zu verwalten und in angemessenem Umfang gegen Schäden abzusichern. Werden Materialbestellungen verarbeitet, so wird vereinbart, dass das UFZ Hersteller iSd § 950 Abs. 1 BGB ist. Der AN verwahrt das Eigentum unentgeltlich für das UFZ.
- 11.2 Eigentum und immaterielle Rechte an dem AN überlassenen Unterlagen (Abbildungen, Zeichnungen, Berechnungen etc.) des UFZ, verbleiben beim UFZ. Die Unterlagen des UFZ dürfen nur für die im Rahmen des Vertrags festgesetzten Zwecke verwendet und nicht an Dritte weitergegeben werden. Sie sind dem UFZ auf Verlangen mit allen Abschriften oder Vervielfältigungen unverzüglich herauszugeben oder zu vernichten. Bei Zuwiderhandlungen haftet der AN für den gesamten Schaden.
- 12. Rechnung und Zahlung**
- 12.1 Rechnungen müssen den einschlägigen gesetzlichen Anforderungen entsprechen und sind gemäß § 3 Abs. 1 und 3 ERechV grundsätzlich in elektronischer Form – im ZUGFeRD - bzw. XRechnungs -Format – an invoice@ufz.de zu senden, siehe <https://www.ufz.de/index.php?de=48281>. Die Umsatzsteuer ist gesondert auszuweisen. Nicht ordnungsgemäß eingereichte Rechnungen gelten als nicht gestellt und begründen keinen Verzug nach § 286 BGB.
- 12.2 Zahlungen erfolgen innerhalb von 30 Tagen nach Eingang einer ordnungsgemäßen Rechnung nach Ziff. 12.1 und 1.5. Ggf. gesondert vereinbarte Zahlungs- und Skontofristen beginnen ebenfalls erst mit Eingang einer ordnungsgemäßen Rechnung. Treten beim UFZ Verzögerungen in der Rechnungsbearbeitung durch die Nichtangabe oder unvollständige Angabe der Bestellnummer des UFZ durch den AN ein, verlängern sich die entsprechenden Zahlungsfristen um den Zeitraum der Verzögerung. Die Zahlung gilt mit Eingang des Überweisungsauftrags an die ausführende Geldanstalt des UFZ als erfolgt. Durch die Zahlung wird die Erfüllung der vertraglichen Verpflichtungen des AN nicht bestätigt.
- 12.3 Vorauszahlungen werden nur geleistet, wenn sie schriftlich vereinbart und durch eine selbstschuldnerische Bankbürgschaft abgesichert
- 12.4 Werklohnforderungen werden erst nach Abnahme fällig.
- 13. Mängelhaftung**
- 13.1 Der AN haftet nach Maßgabe der gesetzlichen Bestimmungen für Sach- und Rechtsmängel. Das UFZ zeigt dem AN Mängel schriftlich an. Das UFZ ist berechtigt, vom AN nach seiner Wahl Mangelbeseitigung oder Lieferung einer neuen Sache zu verlangen. Abweichende Regelungen bedürfen einer schriftlichen Vereinbarung.
- 13.2 Die bei der Mängelbeseitigung vom AN zu tragenden Kosten umfassen auch die Aufwendungen für Verpackung, Fracht und Anfuhr, die zum Ab- und Einbau aufgewandte Arbeit und die Reisekosten.
- 13.3 Bei Ersatzlieferungen und Nachbesserungsarbeiten gelten die für den Gegenstand der Lieferung vereinbarten Beschaffenheiten. Dem UFZ stehen auch für diese Teile die Rechte des § 437 BGB zu. Die Verjährungsfrist der Mängelansprüche beginnt nach Neulieferung oder Feststellung der Mängelbeseitigung durch das UFZ neu.
- 13.4 Mit dem Zugang der schriftlichen Anzeige des Mangels durch das UFZ beim AN, ist der Ablauf der Verjährungsfrist der Mängelansprüche für den Zeitraum gehemmt, in dem sich die Lieferung/Leistung nicht in vertragsgemäßen Zustand befindet.
- 14. Haftung**
- 14.1 Das UFZ schließt seine Haftung für Pflichtverletzungen aus, die auf leichter oder mittlerer Fahrlässigkeit beruhen, sofern die Pflichtverletzungen keine vertragswesentlichen Pflichten, Schäden aus der Verletzung des Lebens, des Körpers oder der Gesundheit oder Garantien oder Ansprüche nach dem Produkthaftungsgesetz betreffen. Gleiches gilt für Pflichtverletzungen der Erfüllungsgehilfen des UFZ. Die Haftung des UFZ für entgangenen Gewinn/Produktionsausfall oder Vermögensschäden als auch die Haftung für mittelbare Schäden sind ausgeschlossen. Im Übrigen wird die Haftung begrenzt auf den Schaden, der typischerweise bei Geschäften dieser Art zu erwarten ist.
- 14.2 Der AN steht dafür ein, dass im Zusammenhang mit seiner Lieferung oder Leistung Schutzrechte Dritter nicht verletzt werden. Er stellt das UFZ von Ansprüchen Dritter aus etwaigen Schutzrechtsverletzungen frei. Bei Schadensersatzansprüchen Dritter bleibt dem AN der Nachweis vorbehalten, dass er die Schutzrechtsverletzung nicht zu vertreten hat.
- 15. Rechte am Arbeitsergebnis, Nutzungsrechte**
- Die Arbeitsergebnisse sind Eigentum des UFZ und stehen dem UFZ zur uneingeschränkten Nutzung zu. Alle Arbeitsergebnisse, ob schutzrechtsfähig oder nicht, werden dem UFZ seitens des AN zum vereinbarten Liefertermin zur Verfügung gestellt. Soweit die Arbeitsergebnisse oder Teile davon urheberrechtlich geschützt sind, erhält das UFZ ein unwiderrufliches, unentgeltliches, ausschließliches, übertragbares Recht, solche Arbeitsergebnisse zu vervielfältigen, zu verbreiten, zu bearbeiten und in sonstiger

Weise zu benutzen und zu verwerten. Besteht im Rahmen eines Auftrages die Möglichkeit des Entstehens von Erfindungen, ist dies dem UFZ schriftlich unverzüglich mitzuteilen. Im Übrigen gilt das ArbNErfG.

16. Werbematerial

Der AN darf in Werbematerial auf geschäftliche Verbindungen mit dem UFZ nur mit dessen ausdrücklicher Zustimmung hinweisen.

17. Kündigung und Rücktritt

- 17.1 Das UFZ ist unbeschadet sonstiger Kündigungs- und Rücktrittsrechte berechtigt, den Vertrag zu mit sofortiger Wirkung zu kündigen oder von ihm zurückzutreten, wenn auf Seiten des AN ein Verhalten auftritt, das den Ausschluss des AN vom Wettbewerb gemäß §§ 123, 124 GWB führen würde. Das UFZ ist ferner zur Kündigung aus wichtigem Grund oder zum Rücktritt berechtigt, wenn über das Vermögen des AN das Insolvenzverfahren oder ein vergleichbares gesetzliches Verfahren eröffnet ist oder der AN seine Leistungen nicht nur vorübergehend einstellt.
- 17.2 Des Weiteren hat das UFZ das Recht, vom Vertrag zurückzutreten oder mit sofortiger Wirkung zu kündigen, wenn der AN oder dessen Unterauftragnehmer gegen Pflichten aus Ziff. 9 dieser AEB verstößt.
- 17.3 Das Recht des UFZ, neben dem Rücktritt oder der Kündigung gemäß Ziffer 17.1 und 17.2 von dem AN Ersatz des dadurch entstandenen Schadens zu verlangen, bleibt unberührt.
- #### **18. Erfüllungsort und Gerichtsstand**
- Erfüllungsort für den AN ist der Sitz des UFZ in Leipzig oder eine andere vom UFZ bezeichnete Verwendungsstelle. Gerichtsstand ist Leipzig.
- #### **19. Schlussbestimmungen**
- 19.1 Es gilt das Recht der Bundesrepublik Deutschland. UN - Kaufrecht (CISG) ist ausgeschlossen.
- 19.2 Sollten einzelne Bestimmungen des Vertrages oder dieser Allgemeinen Einkaufsbedingungen unwirksam sein, so bleiben der Vertrag und die Allgemeinen Einkaufsbedingungen im Übrigen wirksam.